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          14.3.2021jm  čtvrtá postní 

Sestry a bratři, buďte pozdraveni apoštolským pozdravem:  

Milost vám a pokoj od Boha, Otce našeho a Pána Ježíše Krista. 

Tato neděle je čtvrtá postní a jmenuje se Laetere –Raduj se  –podle verše ze žalmu 122:  

                Zaradoval jsem se, když mi řekli: Půjdem do Hospodinova domu! 

K tomu se mimořádně hodí  píseň 625, doprovod k ní najdete zde:  Jak příjemné můj Pane 

Bože a Otče náš,  

Obracíme se k tobě jako k otci. Příliš tíhy s sebou vlečeme. Buď, prosíme, při nás přítomen, aby nás 

ta tíha nezlomila. A ještě o víc tě prosíme, abys nám dal alespoň trochu porozumět, a ještě mnohem 

víc se spolehnout na  tebe. Do té tíhy spadají i všelijaké naše viny, prosíme tě o odpuštění vin 

vědomých i nevědomých, těch, na které si vzpomeneme a nejde s tím už nic dělat i těch, o kterých 

ani nevíme a chtěli bychom se dohadovat o tom, jestli to v tom případě vina je nebo není. Bez všeho 

dohadování tě prosíme – odpusť pro lásku Ježíšovu, odpusť nám a odlehči ten náklad. Současně 

s touto prosbou chceme vyslovit slib, naši snahu odpouštět druhým, abychom tak jim i sobě 

ulehčovali náklad. Prosíme, obnov naši naději, abychom v tomto světě plném ponurosti dokázali být 

světlem, jak nás k tomu Ježíš povolal. Chvále buď tobě i Kristu i svatému Duchu. Amen 

 
1. Čtení:  žalm 25  

Zaradoval jsem se, když mi řekli: Půjdem do Hospodinova domu!    
A naše nohy již stojí ve tvých branách, Jeruzaléme.   
Jeruzalém je zbudován jako město semknuté v jediný celek.   
Tam nahoru vystupují kmeny, Hospodinovy to kmeny, Izraeli na svědectví, vzdát Hospodinovu jménu 
chválu.  
Tam jsou postaveny soudné stolce, stolce Davidova domu.  
Vyprošujte Jeruzalému pokoj: Kéž v klidu žijí ti, kdo tě milují!  
Kéž je na tvých valech pokoj, kéž se tvé paláce těší klidu!  
Pro své bratry, pro své druhy vyhlašuji: „Budiž v tobě pokoj!“  
Pro dům Hospodina, našeho Boha, usiluji o tvé dobro.  

Tuto prosbu o pokoj pro Jeruzalém smíme dnes pochopit jako prosbu o pokoj pro všechna naše města i 

vesnice, kde žijeme, pro malé i menší komunity, které jsou našimi domovy. Zdá se mi důležité, abychom 

právě tak tento žalm dnes přijali, prosíme, usilujeme, přivoláváme pokoj na naše místa, kde žijeme i na 

místa, kde žijí jiní lidé, včetně dnešního Jeruzaléma.  

Píseň 373, varhanní doprovod:  Ó sešli Ducha svého 

čtení Jan 6, 1-15   

Potom odešel Ježíš na druhý břeh Tiberiadského jezera v Galileji.  Šel za ním velký zástup, poněvadž 
viděli znamení, která činil na nemocných.  Ježíš vystoupil na horu a tam se posadil se svými učedníky.  
Byly blízko židovské svátky velikonoční.  Když se Ježíš rozhlédl a viděl, že k němu přichází četný 
zástup, řekl Filipovi: „Kde nakoupíme chleba, aby se všichni najedli?“  
To však řekl, aby ho zkoušel; sám totiž věděl, co chce učinit.  
Filip mu odpověděl: „Ani za dvě stě denárů chleba nepostačí, aby se na každého aspoň něco 
dostalo.“ 
Řekne mu jeden z jeho učedníků, Ondřej, bratr Šimona Petra:  
 „Je tu jeden chlapec, který má pět ječných chlebů a dvě ryby; ale co je to p ro tolik lidí!“ 
Ježíš řekl: „Ať se všichni posadí!“  

https://soundcloud.com/ecirkev/625-jak-prijemne-muj-pane?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
https://soundcloud.com/ecirkev/373-o-sesli-ducha-sveho?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
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Na tom místě bylo mnoho trávy. Posadili se tedy, mužů bylo asi pět tisíc.Pak vzal Ježíš chleby, vzdal 
díky a rozdílel sedícím; stejně i ryby, kolik kdo chtěl.  
Když se nasytili, řekl svým učedníkům: „Seberte zbylé nalámané chleby, aby nic nepřišlo nazmar!“  
Sebrali je tedy a naplnili dvanáct košů nalámanými díly, které z těch pěti ječných chlebů po jídle 
zbyly. Když lidé viděli znamení, které Ježíš učinil, říkali: „Opravdu je to ten Prorok, který má přijít na 
svět!“ 
Když Ježíš poznal, že chtějí přijít a zmocnit se ho, aby ho provolali králem, odešel o pět na horu, zcela 
sám. 

Milí  bratři a sestry, 

Pomýšlíme, zatím velmi pozvolna, co s námi a naším světem udělá pandemie, jestli to bude stejné, 
jako to bylo, co z toho, co bylo, by bylo lepší, aby už nebylo, a k čemu bychom se velmi rádi vrátili. K tomu 
se přidávají postní témata, která přemýšlí o základních věcech života lidského, dnes je to chléb. To je ovšem 
zkratka pro všechno, co člověk potřebuje k životu, v modlitbě Páně je to nazváno „chléb vezdejší“.  Jistěže 
je to i zdraví, pocit bezpečí, spravedlivá a spolehlivá vláda, atd. Co je to, co člověk skutečně potřebuje 
k životu, bez čeho se neobejde? Zdá se, že naše civilizace má potíž v tom, že na některých součástech 
chleba vezdejšího strašlivě lpí a jiné si nechává utéct mezi prsty.  

K těmto úvahám je příběh o nasycení zástupů velmi vhodný. U Jana všechno znamená ještě něco 
dalšího, než se na první pohled zdá, ten chleba (a ryby), který Ježíš rozdává, může být pochopen jako 
svrchovaně duchovní záležitost, ale ovšem také má velmi co dělat s chlebem ječným, žitným i pšeničným. 
Prostě to souvisí, a to je zcela zásadní věc, nejde o teorie, jak vyřešíme svůj život, zda budeme složitými 
duchovními bytostmi či jednoduchými materiálními jedinci. Toto se neřeší teoreticky, ale každou chvíli, 
protože bychom měli zvládat dobře oboje. Tzn. nepovyšujeme se nad zvířata, jako bychom nepotřebovali 
totéž, co ona, potřebujeme to. Ale spolu s tím potřebujeme také to, co bych teď pro stručnost nazvala 
duchovním rozměrem života. Nikoli nadstandardem, protože to člověk potřebuje stejně intenzivně. 
Nadstandard je něco, co zase tak nutně není třeba. Ale toto třeba je, a to každou chvíli, v každé činnosti, 
v každé myšlence.  

Ještě pojďme dál, nejde jen o svět duchovní a materiální, Jan tam zakomponoval i to, že na světě 
bývá také hodně zle. Je to tam schované v překladu, ale Jan na to upozornil takovou stylistickou motanicí 
na začátku. Jde o název jezera – Tiberiadské. Doslova tam stojí – „na druhý břeh moře Galileje Tiberiady“.  
Vypadá to, jakoby to psal nedouk řecky špatně mluvící, ale v kontextu jinak výborné řečtiny to spíše vypadá 
na záměr – aby si toho čtenář všiml – to „Tiberias“ z toho trčí. Tiberias bylo pro židy město odporné, neboť 
bylo založené na počest římského okupanta Tiberia patolízalským králem Herodem. Takže Janovu čtenáři  
může běžet hlavou: bylo to na břehu krásného jezera, v úrodné Galilei, do které postavili ohavnost 
spuštění, protože všechno jsou to všiváci, kteří sem vlezli, aby rozkradli a zničili naši zemi.  O Tiberiadě 
v textu je třeba vědět k tomu, že Jan nepíše o duchovním zážitku mimo čas a prostor, právě nás upozornil 
na to, že o podmínkách naší časnosti a prostorovosti ví a právě v nich sleduje příběh Ježíšův. Právě tam, 
v těchto podmínkách, u ohavnosti spuštění se koná skvělá předvelikonoční párty.  

Když jsem si v této fázi představila obraz hostiny na louce, uviděla jsem aktualizovanou Tiberiadu 
jako pořádnou skládku. Nebo jadernou elektrárnu, Nebo obrovskou továrnu s mnoha halami a hlavně 
komíny. Zkrátka páchnoucí, nevzhledný, toxický hnus. (Vložte si do toho všechno, co je vám protivné, co 
vás otravuje, trápí a dělá starosti.) A vedle toho se koná slavnost na zeleném trávníku. Skoro všechno zde 
znamená ještě něco jiného – takže zelená tráva v první fázi sdělí, že bylo velmi příjemné si do ní sednout. 
Pak upozorňuje na to, co už bylo řečeno – totiž že blízko byly velikonoce. Pak připomene žalm 23., na 
pastvách zelených pase mne. A tím už rovnou odkazuje na ráj, vysněnou minulost lidstva, kde Bůh se staral 
o člověka osobně. Sestry a bratří, zjišťuji, že ráj může být poblíž skládky.  

A co už se lidstvo ráje nahledalo. Tím směrem totiž míří také ta Ježíšova zkušební otázka - „Kde 
nakoupíme chleba, aby se všichni najedli?“  Odpovědi jsou podivuhodně aktuální. Filip na to reaguje 
rezignující úvahou, co by to stálo peněz. Aktuální mi to připadá v tom, jak mnohem více než dříve, je v 
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současnosti cokoli hodnoceno vynaloženou peněžní cenou. Ale Ježíš se přece neptal, za co, ale ptal se kde. 
To KDE je ústřední bod, na kterém se to všechno otočí – kde budeme hledat ráj, kde je zdroj našeho 
občerstvení, naděje, kde najdeme smysl a kde sílu pro zvládnutí své cesty? Po Filipovsku – asi 
v eurofondech. Avšak po Ondřejovsku – je tu jakási možnost, ale to je asi nesmysl, že? Určitě je.  

Je tu mládeneček a má 5 suchých vdolků podřadné kvality (ječný chleba jedli nejchudší, otroci, 
vojáci v trestu a zvířata bohatých lidí) a 2 běličky. Na mejdan dost bída. Ale toto není ten zdroj rajského 
potěšení, to je příspěvek. Zdrojem budou Ježíšovy ruce. Přesto příspěvek je důležitý a pochází od někoho 
nepatrného, kdo nemá víc, ale vždycky mi připadlo důležité, že ten hoch věnoval celu svou svačinu všem a 
taky mě u toho napadá nesmyslná otázka, co by dělali, kdyby svačinu neměl, ale měl ji, takže z toho už jen 
zbývá, že i nejnepatrnější, ten, kdo nemá ještě žádnou vážnost ani zásluhy, kdo má jen velmi málo, tak ten 
z toho mála může přispět k nasycení celého zástupu.  

Takže odpověď na otázku KDE nakoupíme chleba, kde budeme hledat naději a sílu, kde budeme 
hledat ráj – ta zní: v Ježíšových rukou. 11Pak vzal Ježíš chleby, vzdal díky a rozdílel sedícím; stejně i ryby, 
kolik kdo chtěl. Toto je nejpodstatnější příspěvek Janovy verze tohoto příběhu, který se nachází 
v evangeliích ještě 5x, totiž že Ježíš obsluhuje sám. Učedníci jsou také mezi těmi, kdo dostanu chléb z jeho 
rukou. Neboť jedná-li se o nejdůležitější naději, o smysl věcí, tedy o přívlastky ráje, to lze najít pouze u 
Ježíše. Ostatně o pár veršů dál řekne učedník Petr: „Pane, ke komu bychom šli? Ty máš slova věčného 
života.“ 

Život lidský nesestává pouze z obstarávání obživy, i když právě takto velmi mnoho lidí žije.  Ale 
slýchali jsme, že nejen chlebem živ je člověk, ale každým slovem vycházejícím z Božích úst. Tak se můžeme 
v pochopení příběhu posunout od zázraku „rozmnožení jedné svačiny pro dokonalé nasycení 5ti tisíc lidí“ 
k tomu, že Ježíš podává každému posilu ve slovu a každému dá tolik, kolik ten člověk potřebuje. 
Připomínám jeho slova jako: Neboj se, věř, nestarejte se, a mnohá jiná. 

Ale i ten samotný zázrak rozmnožení chleba je důležitý, pro ten význam, že Bůh sám se o člověka 
stará, jako to dělal v ráji a na poušti, kde putoval lid Izraele. Jak jsem už víckrát řekla, u Jana je možné 
podržet více významů. A proto ještě jeden vyzdvihnu, souvisí s velikonoci, které se blížily a blíží se i teď. 
Také v téže kapitole Ježíš řekne: Já jsem chléb života; kdo přichází ke mně, nikdy nebude hladovět, a kdo 
věří ve mne, nebude nikdy žíznit. Podle toho lze pochopit příběh i tak, že Ježíš rozdává sebe. 
Nezapomeňme, že janovský Ježíš je zároveň vzkříšený Kristus, protože Jan vykládá svým čtenářům jeho 
Ježíšův příběh tak, aby ten příběh přímo platil i pro ně. A oni žijí v době po vzkříšení, tedy jejich (i náš) Ježíš 
je již vzkříšený Kristus. Symbol chleba je v Ježíšově sebe-rozdávání velmi výmluvný: chleba, aby přinesl 
nasycení, musí být sněden, a Ježíš, aby byl chlebem života, musí umřít. Tento příměr není úplně příjemný, 
ale to jsou velikonoce, s jejich těžkou a složitou zvěstí. V otázce člověka zřejmě není jednoduchých řešení.  

Naše doba nás vzala iluzi, že jednoduchá řešení jsou vždy po ruce, že to někdo zařídí, protože na to 
máme právo. I toho, ten tvrdý náraz, nám může vlastně pomoci při promýšlení Kristovy oběti. Neboť to je 
další součást postního uvažování, příprava na velikonoce, které zcela jistě nenabízí jednoduché řešení. 
Ovšem řešení nabízejí. Možná nám letos naše situace pomůže prožít velikonoce s větším porozuměním a 
s pevnou vírou v Kristův zájem o nás, o tento svět, o všechno, s čím se potýkáme. Amen 

 

Varhany                 ozn 

Pane Ježíši Kriste, vyznáváme slabost, častou beznaděj, únavu, smutek, vztek a rozčarování, jsme plni 

nejistoty a podezřívavosti, až příliš často se zdá, že na to všechno nebudeme mít dost sil. A proto tě prosíme, 

pomoz. Stejně jsou na tom skoro všichni ostatní, prosíme, jim také pomáhej. Prosíme tě, voláme k tobě, 

uzdrav náš svět. Potěš všechny, kteří jsou zarmoucení ze ztráty blízkého člověka, dnes tě prosíme za rodinu 

Kaláškovu. Jenže je jich, Pane, tolik. Prosíme tě za ně za všechny. Tolik lidí, kteří uchystali nebo chystají 

pohřeb. Prosíme tě vroucně a pokorně za ty, kteří pracují v nemocnicích, prosíme, přidávej jim síly a 

laskavost a z lidského pohledu nemožnou schopnost být blízkými všem těm, kteří leží v nemocnicích bez 



4 
 

možnosti, aby je navštívili jejich milí. Pane Kriste, nevíme, co si s tím počít, prosíme, dávej lékařům i sestrám 

právě tolik laskavosti i pozornosti, kolik potřebují. Věříme, že ty to můžeš udělat. Prosíme, dej nám vydržet a 

být takovými, jaké bys nás chtěl mít. V tomto období se patří rozmýšlet o vinách a prosit o odpuštění, 

přestože víme, že na bídě světa neseme svůj díl viny, nezbývá nám sil už ani na tyto prosby. Prosíme, odpusť i 

to. Smiluj se nad tímto světem. Nemáme dost slovo, proto jsme ještě více vděčni tobě, že jsi nám napověděl 

slova modlitby, ve které je všechno. Těmito slovy k tobě voláme:  

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. 

Chléb náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás 

v pokušení, ale zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

3. čtení  
2KOR1,3Pochválen buď Bůh a Otec našeho Pána Ježíše Krista, Otec milosrdenství a Bůh veškeré 

útěchy!4On nás potěšuje v každém soužení, abychom  i my mohli těšit ty, kteří jsou v jakékoli tísni, 

tou útěchou, jaké se nám samým dostává od Boha.  

 
Hospodin ti žehná a bude tě chránit,  
Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář a bude ti milostiv,  
Hospodin obrátí k tobě svou tvář a obdaří tě pokojem. 

 

 Zpívat můžeme píseň 544 Pomoz naše budiž z tebe 

 
 

 

https://soundcloud.com/ecirkev/486-svate-bozi-pozehnani?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody

